
 

   

Z obsahu: 
● 1. rada OS PHGN: Těžební a energetické firmy začínají propouštět 

● Anketa: Proč ministr Síkela odmítá zřízení Energetické tripartity? 

● Právní servis: Snížený důchodový věk pro těžké profese 

● Volební sněm rozhodl, že SHO nadále povede Jiří Waloszek 

MĚSÍČNÍK ODBOROVÉHO SVAZU PRACOVNÍKŮ HORNICTVÍ, GEOLOGIE A NAFTOVÉHO PRŮMYSLU 

Rada svazu: Průmyslové odbory 

opět požádají ministra Síkelu  

o zřízení Energetické tripartity 

 

Jednání řídil druhý místopředseda svazu Jiří 

Waloszek. Z kontroly usnesení vyplynulo, že 

úkoly uložené sjezdem a sněmem rada plní. 

Předseda svazu Rostislav Palička informoval 

o snížení počtu svazových inspektorů bezpeč-

nosti práce v návaznosti na snižování počtu 

zaměstnanců zejména v podzemí dolů. V roz-

počtu svazu na letošní rok je navržená změna 

již zohledněna. Rada schválila personální obsa-

zení referátu BOZP v počtu dvou svazových 

inspektorů bezpečnosti práce, toto rozhodnutí 

je účinné dnem schválení. Rada uložila 2. mís-

topředsedovi Jiřímu Waloszkovi zajistit fungová-

ní referátu BOZP a stanovit působnost a kom-

petence svazových inspektorů bezpečnosti 

práce, kterými jsou Ing. Ivo Kavka a Petr Trieb. 

Svazová právnička Mgr. Markéta Marinková 

hovořila o novele zákoníku práce, zákonu o 

specifických zdravotních službách, novele záko-

na o ochraně veřejného zdraví a novele zákona 

o veřejném zdravotním pojištění. JUDr. Antonín 

Těšík  informoval  radu  o  postupu  odborového  

 

svazu ve věci starobních důchodů, zejména 

důchodů pro zaměstnance vykonávající nároč-

né profese. (Článek o předčasných důchodech 

pro náročné profese přinášíme na jiném místě 

HGN.) 

Zástupci členských sdružení informovali o 

situaci v odborových organizacích a těžebních 

společnostech. Arnošt Ševčík ze Sdružení od-

borových organizací CCG Most uvedl, že ve 

skupině Sev.en Česká energie bude během 

letošního roku propuštěno asi 700 zaměstnan-

ců. Bohdan Štěpánek, předseda Sdružení od-

borových organizací DIAMO, o. z. GEAM, Dolní 

Rožínka uvedl, že ze státního podniku odejde 

letos asi 460 zaměstnanců a možná dojde ke 

slučování odborových organizací ve firmě.  
 

Česko má nejdražší elektřinu  

a nejvyšší inflaci v EU 
 

Důsledky nezodpovědného přístupu vlády a 

konkrétně ministerstva průmyslu a obchodu  

k potřebám těžebních společností, české ener-

getiky a průmyslu obecně jsou daleko závažněj-

ší.  

Například vývoj inflace v březnu 2024 vyjád-

řená indexem spotřebitelských cen domácností 

celkem dosáhla proti stejnému období minulé-

ho roku hodnoty 102 procent. Míra inflace vy-

jádřená přírůstkem průměrného indexu spotře-

bitelských cen za posledních 12 měsíců proti 

průměru předchozích 12 měsíců byla v březnu 

7,1 procenta.  

Premiér Fiala ale přesto veřejně lže, že jeho 

koaliční vláda se dokázala úspěšně poprat a 

vyřešit rekordní inflaci. Podobné je to s cenami 

elektřiny v Česku, které byly v loňském druhém 

pololetí v místní měně vyšší dokonce o 83 pro-

cent a jsou nejvyšší v Evropské unii! Vyplývá to 

z šetření Eurostatu. Vloni podobný výsledek 

premiér Fiala komentoval slovy, že ceny energií 

z Eurostatu nesedí, že jde o statistickou chybu 

a špatné vstupní údaje. 

Rostislav Palička informoval, že z uvedených 

důvodů zaslal dopis se žádostí o vytvoření 

Energetické tripartity ministru průmyslu a ob-

chodu Jozefu Síkelovi.  

Síkela písemně odpověděl, že nepovažuje za 

účelné zřizovat Energetickou tripartitu. Jakéko-

liv téma spojené s energetikou je prý minister-

stvo připravené projednat na úrovni pracovní 

skupiny tripartity pro hospodářskou politiku, 

jehož členem je i OS PHGN. Problém je v tom, 

že Síkela se jednání pracovní skupiny nezúčast-

ňuje. 

Na únorové Radě hospodářské a sociální 

dohody (tripartitě) bylo na programu jednání o 

budoucnosti české energetiky včetně návrhu 

Státní energetické koncepce. Předkladatel 

návrhu, ministr Síkela, se tripartity nezúčastnil 

pro údajnou zaneprázdněnost a tento bod ne-

byl nakonec projednán z časových důvodů. 

Dokonce ani program květnové tripartity nepo-

čítá s jednáním o české energetice a těžebním 

průmyslu!  

Předseda Palička na radě uvedl, že hornické 

odbory to nevzdávají a připraví další podklady 

pro dopis Jozefu Síkelovi s podpisy všech členů 

průmyslové aliance odborových svazů, kteří 

zastupují sto tisíc členů. 

Text a foto: Petr Kolev 

Čerpání rozpočtu a schválení účetní závěrky za rok 2023, schválení doku-

mentů X. sjezdu, personální obsazení oddělní BOZP, informace o činnosti 

regionálních rad ČMKOS a krajských tripartit, situace v členských organiza-

cích a další témata byla 25. dubna na programu zasedání I. rady OS PHGN.  

Květen 2024 

Rada odborového svazu zahájila jednání. Zleva členové 

rady Karel Hřídel, Rostislav Palička, Jiří Waloszek, Dita 

Hricová a Radek Třešňák.  

S členy rady se rozloučil Arnošt 

Ševčík, protože odchází do  

starobního důchodu.  
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Rostislav Palička, předseda OS PHGN:  
Na radě jsme členy 

informovali, že 

jsme 25. března 

ministrovi průmys-

lu a obchodu Joze-

fu Síkelovi zaslali 

dopis a oficiálně ho 

požádali o zřízení 

Energetické tripar-

tity. Ministr v odpo-

vědi pokrytecky 

tvrdí, že sice chápe naše obavy ze ztráty pra-

covních míst zaměstnanců těžebních a energe-

tických společností, ale přesto nepovažuje za 

nezbytné, aby se ustanovila a jednala Energe-

tická tripartita. Já to vnímám tak, že se minis-

terstvo průmyslu a jeho šéf Síkela staví k této 

stěžejní problematice, kterou bezpečnost čes-

ké energetiky nepochybně je, přezíravě a ne-

zodpovědně. Pokrytecky proto, že obdobné 

tripartity již působí v jiných odvětvích. Například 

existuje školská tripartita a tripartita ve zdra-

votnictví, které jednají o problémech v těchto 

oborech, kdežto na odvětví těžby a energetiky 

ministr Síkela, s prominutím, vysloveně kašle. 

Za jeho ministrování přestala pracovat Uhelná 

komise, pracovní skupina pro energetickou 

politiku i pracovní skupina pro surovinovou 

politiku. Přitom žádná z těchto skupin nebyla 

zrušena. Ministr Síkela komise prostě nesvolá-

vá. Respektuje pouze Evropskou komisi, kam si 

jezdí pro instrukce. My se však nevzdáváme.  

V rámci Průmyslové aliance odborových svazů 

ČMKOS připravíme další podklady, se kterými 

opět seznámíme ministra Síkelu. O ustavení 

Energetické tripartity budeme každopádně 

nadále usilovat. Konečně, je to úkol mně ulože-

ný X. sjezdem OS PHGN.  

 

Václav Sacha, předseda SZOO Ostrava:  
Energetická bez-

pečnost je základ-

ním kamenem pro 

fungování státu. 

Mezinárodní vývoj 

v posledním roce 

jasně ukázal, že 

náš stát bohužel 

není na tuto situaci 

dostatečně připra-

ven. Proto jsem 

přivítal iniciativu 

odborového svazu ve věci zřízení Energetické 

tripartity. Myslím, že vymezení tři hlavních cílů, 

bezpečnost dodávek, konkurenceschopnost a 

udržitelnost, je základem energetické bezpeč-

nosti naší země. Ale musí se k těmto bodům 

přistupovat vyváženě. A právě Energetická 

tripartita by mohla přispět k realizaci kroků, 

aby elektřina byla pro naše občany a firmy 

cenově dostupná a naše země se mohla dál 

ekonomicky a hospodářsky rozvíjet. To, že sou-

časný ministr průmyslu Jozef Síkela hraje mrt-

vého brouka, mě vůbec nepřekvapuje. Přístup 

současné pětikoalice k potřebám našim obča-

nům je tristní. Stačí si přečíst jen střípky z po-

sledního víkendového kongresu ODS, kde za-

znělo, že největší problém v Česku je nefungují-

cí pracovní trh, zákoník práce je „bolševický“ a 

odbory jsou nepřítelem, a ne sociálním partne-

rem současné vlády. 

 

Josef Zelenka, 1. místopředseda OS PHGN:  
Abych pravdu řekl, 

tak mě to ani ne-

překvapuje. Celá 

naše vládní politic-

ká garnitura se 

staví k české ener-

getice z mého po-

hledu, slušně řeče-

no, velice flegma-

ticky a nezodpo-

vědně. Přes veške-

ré seriózní studie, které jsou k dispozici již řadu 

let, je koaliční vládě a ministrovi Síkelovi jedno, 

že Česku hrozí nedostatek elektřiny, kterou 

bude muset za draho nakupovat a dovážet. A 

kdo to odskáče? Samozřejmě nejen zaměst-

nanci a jejich rodiny, ale i průmyslové firmy. 

Zelená politika vlády, pokud o nějaké vůbec lze 

mluvit, postrádá koncepci. Kroky vlády k odsta-

vení uhelných elektráren a tepláren bez náhra-

dy je holý hazard s energetickou nezávislostí 

České republiky. 

 

Bohdan Štěpánek, předseda SOO DIAMO 

(Dolní Rožínka): 
Vzhledem k součas-

ného přístupu koa-

liční vlády je vznik 

Energetické triparti-

ty dobrá myšlenka. 

Z předcházejících 

jednání velké tripar-

tity se v některých 

případech jednání 

zaseklo na projed-

návaných materiá-

lech a na důležité energetické odvětví se již 

nedostalo. Z tohoto důvodu vidím vznik Energe-

tické tripartity jako přínos pro samostatná jed-

nání o české energetice a těžebním průmyslu. 

Čas ukáže, jak k tomu přistoupí ministerstvo 

průmyslu a vláda. Doufám ve zdravý rozum a 

podporu těchto institucí ke vzniku Energetické 

tripartity. 

 

Jiří Waloszek, předseda SHO, 2. místo-

předseda OS PHGN: 
Co k tomu říct, vlast-

ně mě to moc ne-

překvapilo, pan 

ministr Síkela po-

kračuje v trendu, 

který si nastavil po 

nástupu na minis-

terský post a chová 

se stejně jako celá 

koaliční vláda. Přes-

to jsem doufal, že 

při tak důležitém 

tématu, jakým čes-

ká energetika a 

těžební průmysl jsou, bude ochoten vyslech-

nout si argumenty a fakta od sociálních partne-

rů právě na jednáních Energetické tripartity, 

jejíž ustanovení navrhujeme, a řešit problémy 

postupnými kroky. Bez toho česká energetika a 

český průmysl spěje do velkého průšvihu a ve 

výsledku na něho doplatí zaměstnanci a jejich 

rodiny, a nakonec i průmyslové firmy. 

 

Radek Třešňák, předseda ZO Zpracování 

Sokolovské uhelné:  
Uhelná komise, 

Transformační 

platforma a další 

poradní orgány 

vlády nebyly sice 

zrušeny, ale minis-

terstvo průmyslu, 

ani ministr Síkela 

je nesvolává. Odbo-

rový návrh, nebo 

požadavek na zří-

zení Energetické tripartity ministr Síkela rovněž 

odmítnul. Vláda, nebo konkrétně Síkela jedná 

arogantně vůči odborům, jako zástupcům za-

městnanců. Návrh Energetické tripartity by 

zasluhoval ze strany ministra větší pozornost a 

podporu. Osobně ustavení Energetické triparti-

ty, ve které by odbory, zaměstnavatelé a vláda 

jednali o této životně důležité záležitosti, kterou 

energetika bezesporu je, plně podporuji. Vládní 

koalice odmítá prostřednictvím ministra Síkely 

o této otázce se sociálními partnery jednat, což 

je, opakuji, arogantní a velice hloupé. Ani na 

Radě hospodářské a sociální dohody se na toto 

téma nediskutuje, ministr jako předkladatel 

návrhu Státní energetické koncepce se na 

jednání ani nedostaví. Vývoj české energetiky 

není dobrý a nečinnost koaliční vlády má již 

dnes dopady na bezpečnost energetiky, na 

zaměstnanost v těžebních a energetických 

společnostech a životní úroveň obyvatel. Nastá-

vá totiž doba propuštění a rostoucích cen 

elektřiny a tepla. 

 

POKRAČOVÁNÍ ANKETY NA NÁSLEDUJÍCÍ 

STRÁNCE ► 

ANKETA: Proč ministr Síkela odmítá 

Energetickou tripartitu? 
Náš svaz vydal 6. prosince 2023 Petici za energetickou bezpečnou ČR, kterou 

již svými podpisy podpořilo několik tisíc občanů. Na jednání X. sjezdu hornic-

kého odborového svazu v Luhačovicích předseda Rostislav Palička oznámil, 

že bude společně s předsedou Odborového svazu ECHO Karlem Klusákem 

usilovat o vznik Energetické tripartity, ve které by zástupci zaměstnanců, 

zaměstnavatelů a vlády společně jednali o bezpečné energetice. V březnu 

šéfové obou odborových svazů zaslali ministrovi průmyslu a obchodu Jozefu 

Síkelovi dopis, v němž ho oficiálně požádali o zřízení Energetické tripartity. 

Ministr Síkela to odmítnul. Členy rady OS PHGN jsme požádali o názor. 
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Marian Wawrzacz, předseda OO Důl  

Darkov - Úpravna: 
Zřízení Energetické 

tripartity plně pod-

poruji. Dle mého 

názoru je to cesta, 

která by nám po-

mohla účinně řešit 

opomíjenou energe-

tickou problemati-

ku. Nejen jmenova-

ný ministr průmyslu 

Jozef Síkela, ale 

celá koaliční vláda 

nevěnuje problematice těžebního odvětví a 

bezpečnosti české energetiky takovou pozor-

nost, jakou by si zasloužila. Tenhle laxní přístup 

nás v budoucnu vyjde draho. Ale stále doufám, 

že se ministr Síkela probudí a dá zřízení Ener-

getické tripartity nakonec zelenou. 

 

Jaromír Franta, předseda S00 skupiny 

Sev.en. Česká energetika:  
Myšlenku na vznik Energetické tripartity, ve 

které by zástupci zaměstnanců, zaměstnavate-

lů a vlády jednali o české bezpečné energetice, 

tak jak požaduje i petice našeho odborového 

svazu, plně podporuji. Postoj a chování minis-

tra průmyslu Jozefa 

Síkely k české ener-

getice a těžebnímu 

průmyslu mne 

osobně nepřekva-

puje. Setrval bych  

s myšlenkou a úsi-

lím zřídit Energetic-

kou tripartitu až do 

parlamentních vo-

leb.  

 

Text a foto:  

Petr Kolev 

Snížený důchodový věk  

pro těžké profese 
Koncem minulého roku byl do připomínkového 

řízení předložen „Návrh zákona, kterým se 

mění zákon č. 155/1995 Sb., o důchodovém 

pojištění, ve znění pozdějších předpisů, a další 

související zákony („důchodová reforma“), dále 

jen „návrh“. 

K návrhu byla uplatněna řada připomínek 

(odbory byl návrh odmítnut v plném rozsahu). 

Jednou ze zásadních připomínek byla skuteč-

nost, že návrh neobsahoval úpravu snížení 

důchodového věku pro „těžké profese“, jak 

bylo původně současnou koalicí slíbeno. 

Po řadě jednání bylo vypracováno v březnu 

tohoto roku ministerstvem práce a sociálních 

věcí nové, upravené znění návrhu, které již 

úpravu starobních důchodů pro těžké profese 

upravuje. 

Podle aktualizovaného návrhu se má jednat 

o změnu – rozšíření – ustanovení § 37d, které 

ve stávajícím znění upravuje podmínky nároku 

na snížený důchodový věk pouze pro zaměst-

nání zdravotnického záchranáře nebo člena 

jednotky hasičského záchranného sboru pod-

niku. 

Navrhované nové znění odstavce 1 rozšiřuje 

okruh dotčených profesí vedle stávajících 

„zdravotnických záchranářů nebo členů jed-

notky hasičského záchranného sboru podni-

ku“ na pojištěnce pracující „v rizikovém za-

městnání“. 

Nový odstavec 2 stanoví definici „rizikového 

zaměstnání“, jako „zaměstnání, v němž jsou 

po 31. prosinci 2014 vykonávány rizikové prá-

ce“. 

Rizikovou prací se rozumí práce, která je 

podle právních předpisů upravujících ochranu 

veřejného zdraví 

● zařazena do čtvrté kategorie a 

● práce zařazená do třetí kategorie pro faktory 

pracovních podmínek vibrace, zátěž chladem, 

zátěž teplem nebo celková fyzická zátěž, jde-li 

o zátěž při dynamické fyzické práci vykonáva-

né velkými svalovými skupinami. 

Zároveň se počet odpracovaných směn po-

třebných pro vznik nároku snižuje ze stávají-

cích 4400 na 2200 (... „odpracovali aspoň 

2200 směn“). 

Dále je zde zmocnění k vydání prováděcího 

předpisu, který „stanoví další faktory pracov-

ních podmínek, pro které se práce zařazená 

do třetí kategorie považuje za rizikovou práci 

podle věty druhé, pokud ze zjištění Minister-

stva zdravotnictví podle odborné analýzy vyply-

ne, že tyto faktory pracovních podmínek mají 

srovnatelný nepříznivý vliv na zdraví pojištěnců 

jako faktory pracovních podmínek uvedené ve 

větě druhé; pro tyto další faktory pracovních 

podmínek se práce považuje za rizikovou práci 

i za období 10 let přede dnem stanovení těch-

to dalších faktorů pracovních podmínek podle 

části věty před středníkem“. 

Nové znění § 37d stanoví důchodový věk při 

splněné daných podmínek tak, že se od obec-

ného důchodového věku (§ 32) odečte 

● 15 kalendářních měsíců, odpracoval-li pojiš-

těnec v zaměstnáních uvedených v § 37d 

odst. 1 počet směn v rozsahu 2200 až 4399 

směn, nebo 

● 30 kalendářních měsíců, odpracoval-li pojiš-

těnec v zaměstnáních uvedených v § 37d 

odst. 1 alespoň 4400 směn, s tím, že 

● odpracoval-li pojištěnec v těchto zaměstná-

ních více než 4400 směn, přičte se k tomuto 

počtu kalendářních měsíců za každých dalších 

74 směn odpracovaných v těchto zaměstná-

ních další 1 kalendářní měsíc. 

Návrh má být projednán vládou a poté před-

ložen poslanecké sněmovně. 

 

JUDr. Antonín Těšík, právník svazu 

JUDr. Antonín Těšík 

 
● Před 30 lety byla na dole Kateřina nacháze-

jícím se v Radvanicích na Trutnovsku v žacléř-

sko-svatoňovické uhelné pánvi, ukončena 

těžba uhlí. Při této příležitosti se sešli pamět-

níci, bývalí zaměstnanci a hosté, aby si připo-

mněli dobu, kdy se na dole ještě těžilo. Mezi 

hosty byli také zástupci OS PHGN v čele  

s předsedou Rostislavem Paličkou. Důl Kate-

řina byl založen v roce 1852 a těžba uhlí pro-

bíhala až do roku 1992. Původně se jmeno-

val Důl Stachanov, na počest sovětského 

horníka Alexeje Stachanova. Po roce 1989 

byl název změněn zpět na Kateřina. Za svoji 

existenci důl vytěžil přes 20 milionů tun uhlí.  

 

● Aktuální snímky z důlních provozů OKD 

poskytnutých přímo těžařskou firmou doplnily 

havířovskou stálou expozici Historie psaná 

uhlím. Objevily se na panelech, které sem 

přidali pro obohacení výstavy a přiblížení 

havířské profese zejména mladším ročníkům 

a také „přespolním“ návštěvníkům. Výstava 

umístěná v centru Havířova loni oslavila de-

set let své existence. Vznikla v roce 2013 

díky společnému úsilí členů Klubu přátel 

Hornického muzea v Ostravě a Městské kni-

hovny Havířov, která ji provozuje dodnes. Na 

rozvoji expozice Historie psaná uhlím se podí-

lela i Nadace LANDEK Ostrava. 

 

● Populární Uhelné safari se letos neuskuteč-

ní. Skupina Sev.en Česká energie se rozhodla 

nepořádat v tomto roce exkurze do těžebních 

provozů a na rekultivace s ohledem na neleh-

kou situaci, kterou aktuálně řeší v souvislosti 

s budoucností české energetiky. Konat se 

nebudou v rámci Energy tour ani prohlídky 

elektráren a tepláren patřících do skupiny. 

Pro letošní rok se ruší rovněž dny otevřených 

dveří ve všech provozech. 

 

● Hlavní báňská záchranná stanice Most, 

působící v uhelných lomech skupiny Sev.en 

Česká energie, se dohodla na rozšíření spolu-

práce se zájmovým sdružením ZKS CEN-

TRUM Parent Company, které se věnuje výcvi-

ku služebních psů. Báňští záchranáři umožní 

kynologům výcvik v povrchových i podzem-

ních prostorách a ti naopak v případě potřeby 

poskytnou pro záchranné akce vycvičené psy. 

KRÁTCE 
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Jedním z hlavních bodů jednání sněmu byla 

volba předsedy SHO na další čtyřleté období. 

Na tuto funkci byli navrženi dva kandidáti. Jan 

Pejsar z odborové organizace Dolu ČSM a dosa-

vadní předseda SHO Jiří Waloszek, který zastá-

vá zároveň funkci předsedy Odborové organiza-

ce Dolu Karviná. Po sečtení hlasů vyplynulo, že 

delegáti sněmu dali důvěru na další čtyřleté 

období dosavadnímu předsedovi Jiřímu Walosz-

kovi. HGN staronovému předsedovi poblahopřál 

a položil mu několik otázek.  

 

Delegáti sněmu vám opět dali důvěru být v čele 

významného odborového sdružení na další čtyři 

roky. Na X. sjezdu OS PHGN jste byl opět zvolen 

do funkce druhého místopředsedy odborového 

svazu. Jaký je to pocit a co z toho pro sebe 

vyvodíte? 

Samozřejmě jsem rád, že jsem dostal důvěru 

sněmu SHO vést sdružení v dalších letech. Je to 

velká zodpovědnost a jsem si toho zcela vě-

dom. Udělám s kolegy vše proto, aby i v násle-

dujícím období pokračovala podpora a zastou-

pení našich členů a zaměstnanců, které odbo-

rové sdružení zastupuje, nejméně na takové 

úrovni jako v posledních čtyřech letech.  

 

V jaké situaci se SHO nyní nachází? 

Situace v SHO je stabilizovaná a spolupráce 

mezi členskými organizacemi je na velmi dobré 

úrovni, což je z mého pohledu dobrá zpráva, 

protože situace u zaměstnavatelů, kde působí 

naši členové, není úplně snadná a rok 2024 

nebude stejně jako ty předešlé jednoduchý.  

 

Jaké je hlavní téma pro SHO v letošním roce? 

Témat je samozřejmě více, vždy se to odvíjí 

od zaměstnavatele. Co je ovšem společné téma 

všech a priorita číslo jedna, to jsou mzdy a pra-

covní podmínky členů u jednotlivých zaměstna-

vatelů. Na to se budeme určitě zaměřovat  

v první řadě.  

 

Pro přehled, které základní organizace spadají 

pod SHO? 

V našem odborovém sdružení je devět zá-

kladních organizací a jsou to odborové organi-

zace Dolu ČSM, Dolu Karviná, Úpravny Darkov, 

Povrchových provozů OKD, Dolu Paskov, He-

imstaden, AWT, DIAMO HBZS a FJFO – o. z. 

ODRA DIAMO. Tyto organizace působí celkem u 

pěti zaměstnavatelů, kterými jsou OKD, DIAMO, 

Heimstaden, AWT a Veolie. SHO vyjednává na 

základě dohod s organizacemi v OKD.  

 

Jak za situace, kdy doly přešly s částí zaměst-

nanců pod DIAMO, funguje odborové sdružení? 

Jedinou změnou je, že po převodu utlumova-

ných částí OKD pod DIAMO působí příslušné 

odborové organizace samostatně a sdružení 

jako takové přímo v DIAMU nevyjednává, to se 

ale může v budoucnu klidně změnit. Přesto 

spolupráce všech šesti organizací sdružených  

v SHO je na velmi dobré úrovni. Na společných 

schůzkách projednáváme řešení problematiky 

DIAMA a následně při jednáních s vedením 

podniku vystupují všichni předsedové jednotně.  

 

Jak vidíte budoucnost SHO v době, kdy by mělo 

v roce 2026 dojít k úplnému konci těžby černé-

ho uhlí na posledním Dole ČSM? 

Primárně vzniklo SHO proto, aby zastupovalo 

zaměstnance OKD – ty, které spojuje těžba 

uhlí. To se děje dodnes a věřím, že se i do bu-

doucna nezmění. Co je však jiné, to je, že na 

základně postupného vyvádění určitých částí  

z OKD, jako byly například OKD byty (dnes He-

imstaden), OKD doprava (dnes AWT, rekultiva-

ce) nebo v neposlední řadě Doly Paskov, Lazy, 

ČSA, Darkov a HBZS (dnes DIAMO), jsou odbo-

rové organizace působící u těchto zaměstnava-

telů stále součásti sdružení. Proto se o budouc-

nost SHO nebojím a věřím, že bude plně funkč-

ní i v době, kdy tady těžba uhlí nebude. Samo-

zřejmě dojde k poklesu členů, ale stále tady 

bude velký počet těch, kteří budou potřebovat 

zastání odborů u zaměstnavatelů, a na to jsou 

odborové organizace v SHO určitě připravené.  
 

Text: pek, foto: ivz 

Sněmu SHO se zúčastnil také předseda OS PHGN Rostislav Palička, uprostřed řídící sněmu a 

místopředseda SHO Štefan Pinter a předseda SHO Jiří Waloszek.  

Jiří Waloszek: SHO bude nadále akční 
V Dělnickém domě v Horní Suché se 12. dubna konal XVIII. Sněm Sdružení 

hornických odborů (SHO). 40 delegátů si vyslechlo zprávu předsedy SHO Jiřího 

Waloszka hodnotící činnost odborového sdružení za uplynulý rok a schválilo 

rozpočet na rok 2024. K delegátům promluvil rovněž předseda Odborového 

svazu PHGN Rostislav Palička a připomněl březnový X. sjezd svazu v Luhačo-

vicích a přijatý čtyřletý program. Hosty sněmu byli také svazový právník  

JUDr. Antonín Těšík, svazoví inspektoři Ing. Ivo Kavka a Petr Vavroš, právničky 

JUDr. Marie Piekarzová a Mgr. P. Havránková.  

▲ 
 

Celkový pohled do sálu Dělnického domu  

v Horní Suché, kde se konal volební sněm SHO.  


